
Ministeren for videnskab, teknologi og udvikling 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ministeriet for Videnskab, 

Teknologi og Udvikling 

Bredgade 43 

1260 København K 

Telefon 3392 9700 

Telefax 3332 3501 

E-post vtu@vtu.dk 

Netsted www.vtu.dk 

CVR-nr. 1680 5408 

 

 

 

Dok-id. 399304 

 

«Stilling» «Fornavn» «Efternavn» 
«Firma_Inst» 
«Afdeling» 
«Adresse1» 
«Adresse2» 
«Postnummer» «By» 
«Land» 
 

 

 
 
 
 
 
 
Med henvisning til samrådet i udvalget den 23. november 2005 om mødet i Rådet 
for konkurrenceevne den 28.-29. november fremsendes som aftalt de benyttede 
talepunkter. 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Helge Sander 
 

Udvalget for Videnskab og Teknologi 
UVT alm. del - Bilag 61 
Offentligt            



Ministeren for videnskab, teknologi og udvikling 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ministeriet for Videnskab, 

Teknologi og Udvikling 

Bredgade 43 

1260 København K 

Telefon 3392 9700 

Telefax 3332 3501 

E-post vtu@vtu.dk 

Netsted www.vtu.dk 

CVR-nr. 1680 5408 

 

 

 

Dok-id. 398517 

 

Talepunkter til samrådet  i Videnskabsudvalget onsdag den 23. november forud 
for møde i Rådet (Konkurrenceevne) 

 

  
Som det fremgår af det fremsendte samlenotat, er der tre forskningsemner på 
dagsordenen for mødet i Rådet den 28.-29. november. 
 
Jeg vil i min mundtlige forelæggelse alene omtale syvende rammeprogram, men 
svarer gerne på spørgsmål om alle tre punkter. 
 
Under Punkt 1 på dagsordenen behandles forslaget til syvende rammeprogram.  
 
Formandskabet har fremlagt et kompromisforslag under den tekniske betegnelse: 
”til en delvis fælles tilgang”. Dette indebærer, at der tilstræbes tilslutning til 
indholdet af syvende rammeprogram med undtagelse af budgettet, som afventer 
en beslutning om de finansielle perspektiver for EU.  
 
Såfremt der opnås enighed om indholdet, kan den aftalte tekst kun genåbnes, hvis 
det kommende budget nødvendiggør ændringer. Vi er med andre ord tæt på en 
aftale om indholdet af syvende rammeprogram 
 
Jeg har gennem det sidste års tid, senest på mødet den 5. oktober, holdt udvalget 
orienteret om arbejdet med 7. rammeprogram. 
 
Formandskabets kompromisforslag, imødekommer meget langt hen ad vejen 
danske ønsker til rammeprogrammet. 
 
Jeg vil i den forbindelse fremhæve nogle hovedpunkter. 
  
Rammeprogrammet dækker de rigtige temaer som sundhed, fødevarer, miljø og 
energi. Det kan konstateres, at der nu er bred enighed om indholdet af disse 
temaer.  
 
Vi havde fra dansk side gerne set en mere præcis beskrivelse af indholdet af den 
planlagte forskning i GMO. GMO er nævnt i kompromisforslaget, men vi må 
konstatere, at vi står alene med ønsket om en præcisering af, hvilke opgaver der 
bør løses inden for rammepro-grammet.  
 
Rammeprogrammet vil jo blive udmøntet i særprogrammerne, som snart kommer 
til forhandling. Der vil i den forbindelse blive lejlighed til en grundig drøftelse af 
GMO-problematikken. 
  
Det britiske kompromisforslag vil indebære, at der nu kan træffes principiel 
aftale om etableringen af Det Europæiske Forskningsråd.  
 
Fra dansk side har vi lagt vægt på at sikre, at Rådet blev en selvstændig og 
uafhængig organisation, som giver helt nye muligheder for europæisk samarbejde 
om grundforskning. 
 

Taleudkast af 
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Kommissionen har imidlertid foreslået, at forsknings-rådet skal etableres som et 
agentur under Kommissionen.  
 
Denne løsning vil indebære, at Kommissionen skal godkende alle de afgørelser, 
som forskningsrådet træffer.   
 
Det britiske kompromisforslag støttede i betydeligt omfang vore ønsker om et 
uafhængigt råd, men beslutningen om etableringen af et uafhængigt europæisk 
forskningsråd blev udsat, indtil der er foretaget en nærmere evaluering af 
mulighederne.  
 
Her i den afsluttende fase af forhandlingerne er det lykkedes at trække 
beslutningen i den rigtige retning.  
Den senest foreliggende kompromistekst indebærer, at forberedelsen af et 
uafhængigt europæisk forskningsråd skal iværksættes snarest muligt. 
 
Fra dansk side har vi støttet forslaget om udviklingen  menneskelige ressourcer 
får en central placering i rammeprogrammet.  
 
Vi har endvidere lagt vægt på, at forskeruddannelse også kommer til at foregå i 
tilknytning til de tematiske programmer. 
 
Det er her i den afsluttende fase lykkedes at få støtte til dette synspunkt. 
Kompromisforslaget indeholder en klar tilkendegivelse af, at der skal sikres 
koordination med de tematiske programmer.  
 
Udmøntningen vil der blive fulgt op på i forhandlingerne om særprogrammerne. 
 
Mine kontakter til Europa-Parlamentet, Kommissionen og de øvrige 
medlemslande viser, at man fra alle sider er meget optaget af at begrænse 
bureaukratiet for deltagerne i rammeprogrammet.  
 
Der er også bred tilslutning til, at Rådet sender et klart signal om, at vi ønsker at 
styrke de små og mellemstore virksomheders deltagelse i rammeprogrammet.  
 
Her i den afsluttende fase, har formandskabet ændret sit kompromisforslag, så det 
nu fremhæves, at målet er, at mindst femten procent af midlerne til de tematiske 
programmer tildeles små og mellemstore virksomheder. 
 
Jeg er meget positiv over for dette forslag, men jeg er parat til en endnu mere 
ambitiøs målsætning på virksomhedsdeltagelsen, hvis der kan skabes tilslutning 
hertil.    
 
Afslutningsvis vil jeg fremhæve, at der i forhandlingerne har været mulighed for 
at forbedre et ellers godt forslag til syvende rammeprogram fra Kommissionen.  
 
Det foreliggende kompromisforslag betragter jeg, som et overordentligt godt 
resultat.   
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På den baggrund skal jeg i Folketingets Europaudvalg anmode om tilslutning til 
et forhandlingsmandat om syvende rammeprogram. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


